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Oddaliśmy hołd bohaterom 

tajnego nauczania  

1939-1945 

3 wrzeŜnia 2018 delegacja OPZZ zğoŨyğa kwiaty pod 

pomnikiem Tajnej Organizacji Nauczycielskiej. W 

uroczystoŜci udziağ wziňli wiceprzewodniczŃca OPZZ 

Barbara Popielarz i wiceprzewodniczŃcy OPZZ Piotr 

Ostrowski. 
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Bez porozumienia w RDS  

w sprawie projektu  

budżetu na 2019 r. 

W CPS Dialog 4 września br. odbyło się posiedzenie 

Zespołu problemowego RDS ds. budżetu, 

wynagrodzeń i świadczeń socjalnych. Zespół 

dyskutował o projekcie budżetu państwa na rok 

2019 w celu ewentualnego wypracowania wspólnego 

stanowiska związków zawodowych i organizacji 

pracodawców RDS w sprawie tego projektu.  

 

 

Zgodnie bowiem z ustawŃ o RDS, partnerzy spoğeczni 

majŃ prawo zajŃĺ wsp·lne stanowisko w tej sprawie. Na 

posiedzeniu, Zespoğu, z uwagi rozbieŨnoŜci miňdzy 

stronami RDS w ocenie projektu budŨetu paŒstwa na 

rok 2019 oraz ich postulat·w dotyczŃcych projektu 

budŨetu, nie doszğo jednak do ustalenia wsp·lnego 

stanowiska w zakresie tego rzŃdowego dokumentu. 

Zarówno organizacje pracodawców, jak i organizacje 

zwiŃzkowe prezentowağy odmienne wnioski i postulaty 

dotyczŃce projektu budŨetu na 2017 r. , choĺ warto 

takŨe podkreŜliĺ, Ũe byğy oceny dotyczŃce projektu 

ğŃczŃce partner·w spoğecznych - choĺby kwestia 

wydatk·w z funduszy celowych czy mağe dziağania 

rzŃdu w zakresie aktywizacji zawodowej os·b biernych 

zawodowo. Tematy zasadnicze jednak, takie jak ocena 

zasadnoŜci i celu wydatk·w budŨetowych, poziom 

wzrostu pğac pracownik·w usğug publicznych i 

wysokoŜĺ pğacy minimalnej w 2019 r. nie pozwoliğy 

wypracowaĺ partnerom spoğecznym wsp·lnego 

stanowiska. 

Strona rzŃdowa podtrzymuje stanowisko w 

najwaŨniejszych kwestiach: parametrów systemu 

podatkowego oraz w sprawie wskaŦnika wzrostu pğac w 

sferze budŨetowej (102,3 proc.) oraz wysokoŜci pğacy 

minimalnej w kolejnym roku (2220 zğ)a takŨe 

wysokoŜci odpisu na zakğadowy fundusz ŜwiadczeŒ 

socjalnych. Organizacje pracodawc·w obstajŃ np. przy 

swojej propozycji pğacy minimalnej na poziomie 

ustawowym. NSZZ SolidarnoŜĺ, z kolei wyraziğa 

poglŃd, Ũe 2255 zğ bňdzie wysokoŜciŃ pğacy minimalnej, 

kt·ra pozwoli utrzymaĺ jej relacjň do pğacy przeciňtnej, 

choĺ jeszcze w maju br. postulowağa, aby pğaca 

minimalna wynosiğa w kolejnym roku 2278 zğ, na 

wczorajszym posiedzeniu Zespoğu przestawiğa postulat 

wzrostu do 2255 zğ. OPZZ niezmiennie prezentuje 

stanowisko, Ũe dobra sytuacja gospodarcza i budŨetowa 

pozwala na odmroŨenie w 2019 r. wskaŦnika wzrostu 

wynagrodzeŒ w sferze budŨetowej i wzrost 

wynagrodzeŒ o nie mniej niŨ 12,1%, w gospodarce 

narodowej pğace powinny wzrosnŃĺ o nie mniej niŨ 

9,5% a pğaca minimalna wynieŜĺ 50% pğacy przeciňtnej, 

czyli 2383 zğ. 

OPZZ na posiedzeniu reprezentowağ Roman 

Piotrowski, czğonek Prezydium OPZZ i przewodniczŃcy 

Federacji ZwiŃzk·w Zawodowych Pracownik·w 

Mleczarstwa w Polsce oraz wiceprzewodniczŃcy OPZZ, 

Piotr Ostrowski i Katarzyna Pietrzak z Zespoğu Polityki 

Gospodarczej OPZZ. WiceprzewodniczŃcy OPZZ, 

przedstawiajŃc stanowisko OPZZ w sprawie projektu 

ustawy budŨetowej na 2019 r., zwr·ciğ w pierwszej 

kolejnoŜci uwagň na aspekt formalny konsultacji 

projektu ustawy budŨetowej a takŨe wyraziğ 

zaniepokojenie stanem dialogu spoğecznego w obszarze 

spraw majŃcych wpğyw na dochody i wydatki 

budŨetowe oraz na pracownik·w i firmy kt·re, jak 

wskazujŃ publiczne informacje, prowadzone sŃ poza 

RDS. Przedstawiğ ponadto ocenň treŜci projektu ustawy 

budŨetowej na 2019 r., podkreŜlajŃc postulaty OPZZ w 

obszarach polityki paŒstwa takich jak m.in. system 

podatkowy oraz system wynagradzania pracowników, 

w tym wzrostu pğac w sferze budŨetowej realizujŃcej 

usğugi publiczne oraz wysokoŜci pğacy minimalnej w 

2019 r. PrzewodniczŃcy Roman Piotrowski z kolei 

podkreŜliğ niezbňdnoŜĺ podwyŨki pğac pracowników 

usğug publicznych oraz peğnego odmroŨenia wysokoŜci 

odpisu na zakğadowy fundusz ŜwiadczeŒ socjalnych.  

 



 

OPZZ krytycznie odni·sğ siň takŨe do polityki rzŃdu w 

zakresie takich funduszy celowych jak Fundusz Pracy i 

Fundusz Gwarantowanych świadczeŒ Pracowniczych. 

W trakcie posiedzenia Zespoğu, strona rzŃdowa 

zadeklarowağa otwartoŜĺ na dialog w sprawie projektu 

ustawy budŨetowej oraz wsğuchiwanie siň w postulaty 

partner·w spoğecznych. Mocno podkreŜlağa jednak 

jednoczeŜnie potrzebň przestrzegania stabilizujŃcej 

reguğy wydatkowej, kt·ra uniemoŨliwia w jej ocenie 

realizacjň postulat·w innych niŨ zaplanowağ rzŃd. 

Teraz, zgodnie z ustawŃ o RDS, prawo do wyraŨenia 

opinii do projektu ustawy budŨetowej na 2019 r., bňdŃ 

miağy prawo wsp·lnie strony RDS, a jeŜli siň nie 

zdecydujŃ na to, indywidualnie organizacje wchodzŃce 

w skğad RDS. (KP) 

Strona społeczna przyjęła 

stanowisko w sprawie 

zabezpieczenia przez 

Ministerstwo Finansów  

w projekcie budżetu na 

2019 r. środków 

finansowych na stworzenie 

rejestrów medycznych 

Na posiedzeniu w dniu 3 września br. Trójstronnego 

Zespołu do Spraw Ochrony Zdrowia przyjęte 

zostało Stanowisko z dnia 3 września 2018 r. strony 

pracowników i strony pracodawców Trójstronnego 

Zespołu do Spraw Ochrony Zdrowia w sprawie 

zabezpieczenia przez Ministerstwo Finansów w 

projekcie budżetu na 2019 r. środków finansowych 

na stworzenie rejestrów medycznych. 

 

 

 

Treść Stanowiska: 

Czğonkowie Tr·jstronnego Zespoğu do spraw Ochrony 

Zdrowia reprezentujŃcy stronň pracownik·w jak i stronň 

pracodawc·w wyraŨajŃ zaniepokojenie brakiem 

zabezpieczenia przez Ministerstwo Finansów w 

projekcie budŨetu na 2019 r. Ŝrodk·w finansowych na 

stworzenie rejestrów medycznych. 

Zmiany funkcjonowania ochrony zdrowia, zwiňkszenie 

efektywnoŜci wydatk·w w obszarze obrony zdrowia jak 

i podnoszenie jakoŜci ŜwiadczeŒ medycznych moŨliwe 

sŃ tylko i wyğŃcznie poprzez stworzenie dziedzinowych 

rejestr·w medycznych, kt·re bňdŃ zawierağy 

maksymalnie peğne dane o pracy oŜrodka medycznego. 

Zdaniem strony spoğecznej Tr·jstronnego Zespoğu do 

Spraw Ochrony Zdrowia wzrost nakğad·w na ochronň 

zdrowia bňdzie efektywny tylko wtedy, kiedy 

dodatkowe Ŝrodki przeznaczone na kupno wiňkszej 

liczby ŜwiadczeŒ medycznych bňdŃ monitorowane i 

bňdzie moŨliwoŜĺ sprawdzenia skutecznoŜci 

przeprowadzanych interwencji medycznych. Odmowa 

przyznania Ministerstwu Zdrowia 13 mln zğo na rok 

2019 w celu opracowania koncepcji i stworzenia 

kilkunastu rejestr·w medycznych ograniczy moŨliwoŜĺ 

monitorowania wzrostu nakğad·w na ochronň zdrowia. 

WiceprzewodniczŃcy Tr·jstronnego  

Zespoğu do Spraw Ochrony Zdrowia. 

Raport o realizacji Celów 

Zrównoważonego Rozwoju 

w Polsce w 2018 r. 

opublikowany 

Raport dotyczący realizacji przez Polskę w 2018 r. 

celów zrównoważonego rozwoju Agendy ONZ 2030 

został opublikowany w ostatecznej wersji.  

 



Ten przyjňty przez Radň Ministr·w dokument zostağ 

przygotowany na potrzeby tzw. dobrowolnego 

przeglŃdu w ONZ postňp·w Polski w zakresie realizacji 

Agendy ONZ 2030 i jej 17 celów rozwojowych. 

Celami ONZ w ramach Agendy 2030 sŃ: 

¶ Wyeliminowaĺ ub·stwo we wszystkich jego 

formach na cağym Ŝwiecie, 

¶ Wyeliminowaĺ gğ·d, osiŃgnŃĺ bezpieczeŒstwo 

ŨywnoŜciowe i lepsze odŨywianie oraz 

promowaĺ zr·wnowaŨone rolnictwo, 

¶ Zapewniĺ wszystkim ludziom w kaŨdym wieku 

zdrowe Ũycie oraz promowaĺ dobrobyt, 

¶ Zapewniĺ wszystkim edukacjň wysokiej jakoŜci 

oraz promowaĺ uczenie siň przez cağe Ũycie, 

¶ OsiŃgnŃĺ r·wnoŜĺ pğci oraz wzmocniĺ pozycjň 

kobiet i dziewczŃt, 

¶ Zapewniĺ wszystkim ludziom dostňp do wody i 

warunk·w sanitarnych poprzez zr·wnowaŨonŃ 

gospodarkň zasobami wodnymi, 

¶ Zapewniĺ wszystkim dostňp do stabilnej, 

zr·wnowaŨonej i nowoczesnej energii po 

przystňpnej cenie, 

¶ Promowaĺ stabilny, zr·wnowaŨony i 

inkluzywny wzrost gospodarczy, peğne i 

produktywne zatrudnienie oraz godnŃ pracň dla 

wszystkich ludzi, 

¶ Budowaĺ stabilnŃ infrastrukturň, promowaĺ 

zr·wnowaŨone uprzemysğowienie oraz 

wspieraĺ innowacyjnoŜĺ, 

¶ Zmniejszyĺ nier·wnoŜci w krajach i miňdzy 

krajami, 

¶ Uczyniĺ miasta i osiedla ludzkie bezpiecznymi, 

stabilnymi, zr·wnowaŨonymi oraz 

sprzyjajŃcymi wğŃczeniu spoğecznemu, 

¶ Zapewniĺ wzorce zr·wnowaŨonej konsumpcji i 

produkcji, 

¶ PodjŃĺ pilne dziağania w celu przeciwdziağania 

zmianom klimatu i ich skutkom, 

¶ Chroniĺ oceany, morza i zasoby morskie oraz 

wykorzystywaĺ je w spos·b zr·wnowaŨony, 

¶ Chroniĺ, przywr·ciĺ oraz promowaĺ 

zr·wnowaŨone uŨytkowanie ekosystemów 

lŃdowych, zr·wnowaŨone gospodarowanie 

lasami, zwalczaĺ pustynnienie, powstrzymywaĺ 

i odwracaĺ proces degradacji gleby oraz 

powstrzymaĺ utratň r·ŨnorodnoŜci biologicznej, 

¶ Promowaĺ pokojowe i inkluzywne 

spoğeczeŒstwa, zapewniĺ wszystkim ludziom  

 

dostňp do wymiaru sprawiedliwoŜci oraz 

budowaĺ na wszystkich szczeblach skuteczne i 

odpowiedzialne instytucje, sprzyjajŃce 

wğŃczeniu spoğecznemu, 

¶ Wzmocniĺ Ŝrodki wdraŨania i oŨywiĺ globalne 

partnerstwo na rzecz zr·wnowaŨonego rozwoju. 

OPZZ uczestniczyğ w konsultacjach Raportu w trakcie 

tworzenia tego dokumentu w specjalnym w tym celu 

powoğanym Zespole dziağajŃcym w Ministerstwie 

PrzedsiňbiorczoŜci i Technologii. Jednak finalna wersja 

tego Raportu niestety w niewielkim stopniu 

odzwierciedla nasze wnioski, w szczeg·lnoŜci w 

obszarze godnej pracy, ograniczania ubóstwa i 

nier·wnoŜci spoğecznych, ochrony zdrowia i polityki 

klimatycznej. W trakcie prac nad Raportem 

zgğaszaliŜmy oceny bieŨŃcej sytuacji oraz postulaty 

dziağaŒ zgodnie z Programem OPZZ na lata 2014 oraz 

Programem OPZZ na lata 2018-2022. Raport, z uwagi 

na jego przyjňcie przez Radň Ministr·w, stanowi Ŧr·dğo 

wiedzy o stanowisku rzŃdu w sprawie stanu realizacji w 

Polsce cel·w zr·wnowaŨonego rozwoju Agendy 2030 

w Polsce w 2018 r. (KP) 

 

EKES opiniuje strategię UE 

na rzecz młodzieży. 

5 września br. odbyło się kolejne posiedzenie grupy 

analitycznej Europejskiego Komitetu Ekonomiczno- 

Społecznego (EKES) przygotowującej opinię w 

sprawie projektu Komisji Europejskiej dotyczącej 

nowej strategii na rzecz młodzieży na lata 2019- 

2017. Współsprawozdawcą opinii jest Adam 

Rogalewskim członek komitetu z ramienia OPZZ. 

 

 

Strategia jest waŨnym elementem polityki UE 

dotyczŃcej wsparcia dla mğodzieŨy. Wsparcie to jest o 

tyle waŨne Ũe mğodzieŨ, w przeciwieŒstwie do starszego  



 

pokolenia bňdzie w wiňkszym stopniu dotkniňta 

wyzwaniami zwiŃzanymi z rewolucjŃ 4.0, zmianami 

klimatycznymi czy bezrobociem. 

Warte podkreŜlenia jest r·wnieŨ, Ũe sprawy zwiŃzane z 

mğodzieŨŃ, kt·ra w dokumentach UE jest szeroko 

definiowana jako osoby w wieku od 12 do 29 lat i 

dotyczy wielu kwestii- od spraw edukacji do zdrowia, 

niepeğnosprawnoŜci, czy polityki migracyjnej. Dlatego 

w Europie potrzebne jest zintegrowane podejŜcie do 

polityki mğodzieŨowej, kt·ra uwzglňdniağa by specyfikň 

tej szerokiej kategorii spoğecznej. 

JeŜli chodzi o sprawy zwiŃzane z rynkiem pracy to 

mğodzi bňdŃ w trudniejszej sytuacji od os·b starszych. 

Na przykğad stopa bezrobocia wŜr·d os·b mğodych 

zmniejszyğa siň, liczba mğodych ludzi bez pracy byğa 

prawie dwukrotnie wiňksza niŨ liczba pracujŃcych os·b 

mğodych. Wedğug Europejskiej Konfederacji ZwiŃzk·w 

Zawodowych w wielu przypadkach niedawno 

utworzone miejsca pracy sŃ gorszej jakoŜci niŨ przed 

kryzysem. 

Niekt·re osoby mğode ï podkreŜla Adam Rogalewski-

sŃ r·wnieŨ rodzicami, a strategie polityczne UE, takie 

jak nowa dyrektywa w sprawie r·wnowagi miňdzy 

Ũyciem zawodowym a prywatnym, majŃ znaczenie dla 

mğodych ludzi ğŃczŃcych pracň z edukacjŃ i 

opiekujŃcych siň bliskimi. Ze wzglňdu na cyfryzacjň 

miejsc pracy mğodzi ludzie bez wŃtpienia znajdŃ siň w 

innej sytuacji zatrudnienia niŨ ich rodzice. 

Opinia EKES bňdzie przyjňta podczas posiedzenia 

plenarnego w paŦdzierniku 2018 roku. 

Adam Rogalewski 

 

EKES opiniuje propozycję 

dotycząca  

Funduszu Azylu i Emigracji 

 W dni 31 sierpnia odbyğo siň posiedzenie grupy 

analitycznej Europejskiego Komitetu Ekonomiczno- 

Spoğeczny (EKES), zajmujŃcej siň przygotowaniem 

opinii w sprawie propozycji utworzenia Funduszu 

Azylu i Emigracji. Czğonkiem grupy jest Adam 

Rogalewski, czğonek EKES-u oraz radca ds. 

miňdzynarodowych OPZZ. 

 

 

W dokumencie Komisji[COM(2018) 471 final ï 

2018/0248 (COD)]czytamy, Ũe celem funduszu jest 

Ădalsze wspieranie og·lnych strategii politycznych UE 

w obszarze migracji, integracji i powrotów, w tym 

utrzymanie wsparcia na rzecz wzmocnienia i 

rozwiniňcia wsp·lnego europejskiego systemu 

azylowego wsparcia na rzecz solidarnoŜci i podziağu 

odpowiedzialnoŜci miňdzy paŒstwami czğonkowskimi, 

zwğaszcza na rzecz paŒstw najbardziej dotkniňtych 

przepğywami migracyjnymi i azylowymi, wsparcia na 

rzecz legalnej migracji do paŒstw czğonkowskich i 

opracowania perspektywicznych strategii 

imigracyjnych z poszanowaniem procesu integracji 

obywateli paŒstw trzecich, a takŨe wsparcia na rzecz 

zwiňkszenia zdolnoŜci paŒstw czğonkowskich i 

propagowania sprawiedliwych i skutecznych strategii 

powrot·w oraz rozwijania partnerstw i wsp·ğpracy z 

paŒstwami trzecimiò. 

PodstawŃ prawnŃ przygotowanego rozporzŃdzenia 

tworzŃcego fundusz jest art. 80 Traktatu o 

Funkcjonowaniu Unii Europejskiej, który stanowi 

miňdzy innymi, Ũe wsp·lnymi politykami w dziedzinie 

azylu, migracji i granic zewnňtrznych rzŃdzi zasada 

solidarnoŜci i sprawiedliwego podziağu 

odpowiedzialnoŜci miňdzy paŒstwami czğonkowskimi. 

W kontekŜcie przyszğego budŨetu Unii Europejskiej na 

lata 2021ï2027 Komisja oraz przeznaczyğa na nowy 

Fundusz Azylu i Migracji ğŃcznie 9205 mln Euro. 

PieniŃdze tň mogŃ byĺ r·wnieŨ wykorzystywane na 

dziağania majŃce na celu integracje pracownik·w w 

miejscu pracy. 

ĂPrzyjmujemy z zadowoleniem projekt stworzenia 

Funduszu- powiedziağ Adam Rogalewski- i mamy 

nadziejň Ũe jego Ŝrodki zostanŃ przeznaczone na  

 



dziağania zwiŃzk·w zawodowych na rzecz integracji 

emigrant·w w miejscu pracy i w spoğeczeŒstwie. OPZZ 

wielokrotnie w swoich dziağaniach, uchwağach oraz 

ostatnio w programie na lata 2018 -2022 podkreŜlağ 

potrzebň wsparcia finansowego dla zwiŃzk·w 

zawodowych, kt·re pomagajŃ emigrantom w Europie 

oraz o potrzebie solidarnoŜci miňdzy krajami 

czğonkowskimi UE w zmaganiu siň z kryzysem 

uchodŦczym.ò 

Opinia EKES bňdzie przyjňta podczas posiedzenia 

plenarnego w paŦdzierniku 2018 roku. 

Adam Rogalewski 

STANOWISKO 

ZWIĄZKU 

ZAWODOWEGO 

„BUDOWLANI” W 

SPRAWIE SYTUACJI 

POLSKIEGO SEKTORA 

BUDOWLANEGO W 2018 

ROKU 

ZwiŃzek Zawodowy "Budowlani" z niepokojem 

obserwuje dynamikň zmian w polskim budownictwie w 

ubiegğym i bieŨŃcym roku. WciŃŨ utrzymuje siň wysoki 

poziom inwestycji w budownictwie, zarówno w 

sektorze publicznym jak i prywatnym i wysoki poziom 

produkcji budowlano-montaŨowej.  

 

Budownictwo polskie generuje obecnie okoğo 13% 

PKB. JednoczeŜnie nasilajŃ siň zjawiska, kt·re 

wskazujŃ na zbliŨajŃce siň przesilenie koniunkturalne i 

powaŨne kğopoty branŨy budowlanej ï a co za tym 

zwykle idzie ï cağej gospodarki. ZadğuŨenie firm 

budowlanych (wg raportu KRD) wzrosğo o 200 mln zğ 

w stosunku do 2017 r. i wynosi juŨ obecnie ponad 2,4 

mld zğotych. WiňkszoŜĺ dğuŨnik·w i wierzycieli to 

firmy sektora. Dane te nie pokazujŃ cağoŜci zjawiska, 

ani jego peğnej skali. Statystykom umyka znaczna czňŜĺ 

niewykazywanego zadğuŨenia wewnňtrznego branŨy, w 

tym nieistniejŃca statystyka mikro firm 

budowlanych. Przedsiňbiorstwa budowlane, 

szczeg·lnie te sğabsze kapitağowo, zaczynajŃ 

bankrutowaĺ. PogarszajŃ siň wyniki finansowe duŨych 

firm budowlanych, co skğania je coraz czňŜciej do 

rezygnacji z realizacji kontraktów. Coraz czňŜciej 

bardziej opğaca siň zejŜĺ z placu budowy i zapğaciĺ kary, 

niŨ realizowaĺ zam·wienie, kt·re przynosi straty. 

Kontrakty zawarte dwa, trzy lata temu stajŃ siň 

cağkowicie nieopğacalne dla firm budowlanych ze 

wzglňdu na blisko 50%, nieindeksowany wzrost cen 

materiağ·w budowlanych i mniejszy, lecz zauwaŨalny, 

wzrost kosztów pracy. Przy wciŃŨ wysokiej dynamice 

produkcji budowlanej, wciŃŨ brakuje w budownictwie 

pracowników, szczególnie wykwalifikowanych. 

świadczy to o tym, Ũe mimo wzrostu wynagrodzeŒ w 

minionych latach, warunki pracy w tym sektorze wciŃŨ 

nie sŃ dla nowych pracownik·w atrakcyjne, a czňŜĺ 

starszych, wykwalifikowanych pracowników nadal 

poszukuje lepszego zatrudnienia za granicŃ. Praca w 

budownictwie nadal nie zapewnia stabilizacji Ũyciowej, 

jest uciŃŨliwa i niebezpieczna a obecny wzrost 

wynagrodzeŒ nie rekompensuje tych czynników i nie 

skğania mğodych ludzi do nabywania kwalifikacji w 

budownictwie. Nawet pobieŨna analiza obecnego stanu 

sektora budowlanego w Polsce upowaŨnia do 

stwierdzenia, Ũe nagromadzenie siň negatywnych 

zjawisk musi prowadziĺ do zağamania koniunktury w 

branŨy. Czňsto odnosimy wraŨanie, Ũe podmioty 

sektora budowlanego i regulatorzy odpowiedzialni za 

ramy prawne dla budownictwa i ksztağt zam·wieŒ 

publicznych nie sŃ zdolni do analizy i wykorzystania 

doŜwiadczeŒ z minionych kryzys·w 

budownictwa. Przedsiňbiorcy budowlani majŃ racjň, 

gdy twierdzŃ, Ũe przy dğugich, zbiurokratyzowanych 

cyklach realizacji zam·wieŒ zmieniajŃ siň ich 

warunki ï gğ·wnie ceny materiağ·w i dostaw. Brak ich 

indeksacji w zamówieniu po 2-3 latach powoduje, Ũe 

jego realizacja staje siň mağo opğacalna.  



Mimo negatywnych doŜwiadczeŒ z lat 1999/2001 i 

2012/2013 nie podjňto wystarczajŃcych dziağaŒ w 

kierunku ograniczenia sezonowoŜci zatrudnienia 

w budownictwie. Pracodawcy w bardzo wielu firmach 

stwarzajŃ warunki zatrudnienia porównywalne do pracy 

tymczasowej a nastňpnie wyraŨajŃ zdziwienie, Ũe w 

okresie koniunktury brakuje specjalist·w a mğodzi 

ludzie omijajŃ budownictwo i nie wiŃŨŃ z nim swojej 

przyszğoŜci zawodowej. Zar·wno rzŃd jak i pracodawcy 

konsekwentnie do tej pory ignorujŃ opinie i 

propozycje zwiŃzk·w zawodowych w tej sprawie, 

traktujŃc pracownik·w wyğŃcznie jako jeden z 

ekonomicznych czynnik·w produkcji a nie grupň 

spoğecznŃ - ze swymi potrzebami, aspiracjami i 

zachowaniami opartymi na racjonalnych 

przesğankach. RzŃd w ostatnim czasie podjŃğ dziağania 

na rzecz ograniczenia pozornego samozatrudnienia i 

zatrudniania na umowy o racň w budownictwie. Trzeba 

je konsekwentnie kontynuowaĺ, choĺ nie przyniosŃ one 

skutków systemowych od razu. RzŃd stara siň zmieniaĺ 

prawo zam·wieŒ publicznych w poŨŃdanym kierunku, 

zwiňkszajŃc takŨe wymagania jakoŜciowe wobec 

zamawiajŃcego. JednoczeŜnie jednak pojawia siň 

niepokojŃce zjawisko upowszechniania procedur Ăin 

houseò, kt·re w zağoŨeniu majŃ uproŜciĺ dziağania 

publicznych zamawiajŃcych, ale zbyt czňsto prowadzŃ 

do patologii, zaburzenia konkurencyjnoŜci i obniŨenia 

jakoŜci realizacji zam·wieŒ. ZwiŃzek Zawodowy 

ĂBudowlaniò uwaŨa, Ũe rzŃd, organizacje pracodawców 

i organizacje pracobiorc·w powinny podjŃĺ wsp·ğpracň 

na rzecz ograniczenia gğňbokich wahaŒ 

koniunkturalnych w budownictwie. NaleŨy 

przyspieszyĺ prace majŃce na celu poŨŃdane zmiany w 

prawie zam·wieŒ publicznych, w tym pozwalajŃce na 

uzasadnionŃ indeksacjň cen starych zam·wieŒ 

odzwierciedlajŃcŃ zmiany na rynku. NaleŨy promowaĺ 

w prawie zam·wieŒ publicznych wysokŃ jakoŜĺ ï i 

postulat ten odnosi siň takŨe do dziağaŒ 

zamawiajŃcych. NaleŨy wyraŦnie okreŜliĺ zakres 

wyğŃczeŒ z PzP typu Ăin houseò i podjŃĺ dziağania na 

rzecz wyeliminowania patologii w tym zakresie. Prawo 

zam·wieŒ publicznych powinno staĺ siň wzorem dla 

wszystkich rodzaj·w zam·wieŒ w Polsce. NaleŨy 

radykalnie ograniczyĺ liczbň poziom·w 

podwykonawstwa w budownictwie. Nie ma 

ekonomicznego uzasadnienia w realizacji 

robót budowlano ï montaŨowych wiňksza iloŜĺ 

poziom·w podwykonawstwa niŨ 3-5.  

 

Wiňksza iloŜĺ ogniw w tym ĂğaŒcuchuò z reguğy 

Ŝwiadczy o patologii. NaleŨy poszerzyĺ badania 

statystyki gospodarczej w 

sektorze mikroprzedsiňbiorstw budowlanych. Ich 

sytuacja jest najbardziej czuğym wskaŦnikiem 

koniunktury budowlanej. NaleŨy pilnie podjŃĺ w gronie 

partnerów spoğecznych dialog na temat ograniczenia 

sezonowoŜci pracy w budownictwie. Bez tego trudno 

oczekiwaĺ i dziŜ i w przyszğoŜci, Ũe mğodzi ludzie bňdŃ 

wiŃzaĺ swŃ zawodowŃ przyszğoŜĺ z tym sektorem. 

Wiňksza stabilizacja zatrudnienia w branŨy jest 

moŨliwa, na co wskazujŃ doŜwiadczenia wielu innych 

krajów europejskich. Prawo gospodarcze musi byĺ 

sp·jne z prawem pracy. Wszňdzie tam, gdzie wystňpuje 

relacja zaleŨnoŜci i pracy pod nadzorem musi 

wystňpowaĺ stosunek pracy. NaleŨy nadal 

konsekwentnie eliminowaĺ pozorne samozatrudnienie 

w budownictwie. ZwiŃzek Zawodowy ĂBudowlaniò 

wzywa organizacje pracodawców dziağajŃcych w 

budownictwie i rzŃd do podjňcia rozm·w nt 

wprowadzenia w sektorze porozumieŒ na rzecz 

tworzenia taryfikator·w wiŃŨŃcych 

okreŜlone kwalifikacje z okreŜlonymi poziomami 

wynagrodzeŒ. Ten kierunek dziağania pomoŨe 

ustabilizowaĺ rynek pracy w sektorze i zachňci 

potencjalnych nowych pracownik·w do ksztağcenia w 

zawodach budowlanych. Wiele wskazuje na to, Ũe rzŃd 

i pracodawcy budownictwa w 2001 roku i w 2013 roku 

nie wyciŃgnňli wniosk·w z doŜwiadczeŒ kryzysowych. 

Mamy nadziejň, Ũe dziŜ jest inaczej. SŃ w polskim 

budownictwie siğy, kt·rym zaleŨy na chaosie w 

realizacji inwestycji, na szarej strefie i braku regulacji 

na rynku pracy, na nieczytelnym prawie zamówieŒ i 

korupcjogennych mechanizmach. Wierzymy w to, Ũe 

dziŜ jest to zdecydowana mniejszoŜĺ. I Ũe 

wiňkszoŜĺ, zainteresowana uczciwŃ konkurencjŃ, 

stabilnym rynkiem zam·wieŒ, wysokŃ jakoŜciŃ i 

uporzŃdkowanym, atrakcyjnym rynkiem pracy jest na 

tyle silna, by nie dopuŜciĺ do kolejnego kryzysu w 

branŨy. Apelujemy o racjonalne, wsp·lne i 

konsekwentne dziağanie wszystkich partner·w 

budowlanego rynku. MoŨe tym razem siň uda. 

Za ZarzŃd Krajowy PrzewodniczŃcy ZZ ĂBudowlaniò 

 


